



University of Setif2
Faculty of Law & Political Sciences
Department of Law



English terminology courses

For 1st class

Planning by

Dr. Bousbaa Rima
Dr. Bouabdour Kanner

Dr. Sqalleb sid gli
Dr. Zouggag Zouggag

university section 2023-2024
2023-2024 section university



The classification of Subjective Rights

Human rights: Also called natural rights, personality rights, are universal, and are linked to the quality of the human being.

Private rights: We will distinguish between political rights and civil rights:

A. Political rights: political rights are granted by a state to its citizens.

B. Civil rights: Also called civil rights, are generally granted by a State to all people who live on its territory and under its laws, whether citizen or foreigner: We will distinguish between intellectual rights, extra-patrimonial rights and patrimonial rights:

1- Intellectual rights: Intellectual rights have two elements: the first is moral (extra-patrimonial), the second has a financial nature. (Literary property Industrial property.)

2- Extra-patrimonial rights: extra-patrimonial rights are rights which do not in themselves represent any monetary value. And which result from the situation of an individual within a family. (Family rights)

3- Patrimonial rights: patrimonial rights are rights appreciable in money. They represent an element of wealth for the holder. (Personal rights/Real rights)

1- Personal rights: Also called debt rights. Personal law is defined as the legal relationship between two people, under which a person called a creditor can demand from another person called a debtor the execution of a obligation; obligation to do, obligation not to do, obligation to give.

2- Real rights: Real rights are rights relating over a thing; it confers on the holder of the right (person) power over a specific thing. We will distinguish between :

A/ The main real rights: The main real rights Are autonomous rights. It is a legal power exercised by a person over something in a direct manner, this power takes one or all of the following forms:

- **Usage:** Power to use the thing.
- **Make it bear fruit:** Power to benefit from the fruits of the thing.
- **Power of disposition:** Power to transfer to others.

The main real rights are: Property, usufruct, use and habitation, servitude.

B/ Accessory real rights: Also called real security: do not confer on their holder of control over the thing, he guarantees the payment of a debt. This guarantee results in authorities conferred on the right holder: Subsequent authority, the authority of preference. The accessory real rights are: The mortgage, the right of allocation, the pledge (The movables pledge, estate pledge right), privilege rights.

تقسيمات الحقوق

-حقوق الإنسان: تسمى أيضا بالحقوق الطبيعية، الحقوق الشخصية، وهي عالمية وترتبط بالحق في الحياة.

-الحقوق الخاصة: تميز فيها بين الحقوق السياسية والحقوق المدنية.

-الحقوق السياسية: الحقوق السياسية تمنحها الدولة لمواطنيها

- الحقوق المدنية: تسمى كذلك الحقوق الشخصية، وهي على العموم تمنح لكل شخص يعيش على إقليم الدولة ووفقا لقوانينها، سواء كان مواطن أو أجنبي. سوف يتم التمييز بين حقوق الفكرية والحقوق غير المالية والحقوق المالية.

1- الحقوق الفكرية : تتضمن الحقوق الفكرية عنصرين : العنصر الأول أخلاقي (غير مالي) ، والثاني له طبيعة مالية (الملكية الأدبية، الملكية الصناعية)

2-الحقوق غير المالية : هي حقوق لا تمثل في حد ذاتها أي قيمة مالية (نقدية) . والتي تنتج عن حالة الفرد داخل الأسرة . (حقوق الأسرة أو الحقوق العائلية).

3-الحقوق المالية (حقوق الذمة المالية): هي حقوق يمكن تقديرها من حيث المال وهي تمثل عنصر ثورة لصاحبها (الحقوق الشخصية (ذاتية) / الحقوق العينية).

--* - الحقوق الشخصية: والتي تسمى بحقوق الدائنية، يعرف الحق الشخصي على أنه الرابطة القانونية بين شخصين، وجبها يجوز لشخص يسمى الدائن " أن يطلب من شخص آخر يسمى المدين أن يقوم بأداء التزام إما الالتزام بالقيام بعمل، الالتزام بعدم القيام به، التزام بالأداء (المنح)

--* -الحقوق العينية : الحق العيني هو حق متعلق بشيء ما، يمنح لصاحب الحق (الشخص) السلطة على شيء محدد ، وسيتم التمييز بين

/الحقوق العينية الأصلية: هي حقوق مستقلة يمارس من خلالها الشخص سلطة قانونية على شيء ما بطريقة مباشرة، وتتخذ هذه السلطة أحد أو كل الأشكال التالية:

• الاستعمال: القدرة على استعمال الشيء.

• الاستغلال: الانتفاع من منافع الشيء.

• سلطة التصرف: التمتع بسلطة نقل الشيء إلى الغير.

الحقوق العينية الأصلية هي: الملكية، وحق الانتفاع، الاستغلال، الحق في السكن، والارتفاق.

ب/ الحقوق العينية التبعية: وتسمى أيضاً الضمانات العينية: فهي لا تخول لصاحبها التصرف في الشيء، بل هي ضمان لسداد الدين. وينتج عن هذا الضمان السلطات الممنوحة لصاحب الحق: سلطة التتبع، وسلطة الأفضلية. والحقوق العينية التبعية تشمل الرهن العقاري، حق التخصيص، الرهن الحيازي (رهن المنقولات، حق الرهن العقاري)، حقوق الامتياز.



Faculty of law and political sciences

Department of law



Class 01/ semester N 02

Text N° : 02

The holder of right: The legal person (part 01)

1. Definition: Legal personality is an abstract concept. Any legal person or legal entity recognizes it. Peoples also are subjects of rights. In law, the word "person" has a broader meaning than in common law.

2. Categories of legal persons: There are two categories of persons, natural persons and moral persons.

A/ Natural persons: A natural person is a living human being, without distinction of sex. Article 25 of the Civil Code states: "Personality begins with the completed birth of the living child and ends with death".

• Everyone must have a surname and one or more name.

• Every person must have a state (situation):

1- A political state that is defined by nationality. **2-** A religious state.

3- A family status which is defined the parent link.

• Everyone must have a Domicile (housing).

• Everyone must have the capacity (ability):

1- The capacity of enjoyment is the legal capacity of a person to be the holder of rights.

2- Capacity to exercise is the ability to exercise a right that one holder without needing the assistance or representation of a third party (others).

Thus: The legal capacity of a natural person is their ability to be the holder of rights (capacity to enjoy) and to exercise these rights themselves (capacity to exercise).

• Everyone must have heritage.

صاحب الحق : الشخصية القانونية (ج 1)

-تعريف : الشخصية القانونية هي مصطلح مجرد معترف بها لكل شخص أو كيان قانوني. حتى الأشخاص هم أصحاب حق، وفي القانون كلمة "شخص" لها معنى واسع جدا القانون المشترك.

-تصنيف الشخصية القانونية: نميز بين فئتين من الأشخاص : الاشخاص الطبيعي والأشخاص المعنوية.

1- الأشخاص الطبيعية : الشخص الطبيعي هو كائن بشري حي ، دون التمييز بين الجنس . إذ تنص المادة 25 من القانون المدني على أن : " تبدأ شخصية الانسان بتمام ولادته جيا وتنتهي بموته."

كل شخص يجب أن يكون له:

- لقب واسم أو أكثر،

- كل شخص يجب أن تكون له حالة (وضعية قانونية محددة)

- 1 حالة سياسية تحدها الجنسية، - 2 حالة دينية، -3 حالة عائلية التي تحدها الرابطة الأبوية.

- لكل شخص الحق في أن يكون له موطن (مكان الإقامة) .

- كل شخص له أهلية،

- أهلية الوجوب وهي القدرة على التمتع بالحقوق بصفة الشخص صاحب حق.

- وأهلية الأداء وهي قدرة الشخص على ممارسة حقوقه باعتباره صاحب حقه دون الحاجة إلى مساعدة

أو تمثيل قانوني من الغير.

*- وبالتالي فالأهلية القانونية للشخص الطبيعي هي قدرته لأن يكون صاحب حقوق ، وأن يمارس ويتمتع

كذلك بهذه الحقوق.

-لكل شخص ذمة مالية.



The holder of right: The legal person (part 02)

B/ Moral persons: A moral persons is a group of individuals united in a common interest: A moral person is an entity, most often a group with legal personality, and which, as such, has rights and obligations. Also, moral person means a collective entity that is recognised by law or custom as an artificial person which is given certain legal rights and duties of a physical (natural) person.

Article 49 of the Algerian Civil code provides that moral persons is granted to:

- Wilaya, commune (the two latter being local districts);
- Administrative public establishments;
- Commercial and civil companies;
- Associations and foundations;
- Wakf (religious endowments); and
- Any group of persons or properties to which law recognizes legal personality.

A moral person has **a.** A name. **b.** A political state. **c.** A home. **d.** A heritage, **e.** A capacity. **f.** A legal representative.

B/1- Moral persons under public law: moral persons under public law are invested with a mission of public interest and are subject to the regulation of administrative law.

B/2- Moral persons under private law: moral persons under private law created by the will of some individuals. They are subject to the rules of private law. Among private law moral persons, a distinction is still made between for lucrative private law moral person and non lucrative private law moral person.

صاحب الحق : الشخصية القانونية (ج2)

ب/ الشخصية المعنوية: هي مجموعة من الأفراد تجمعهم مصلحة مشتركة، فالشخص المعنوي هو كيان يتشكل من مجموعة لها شخصية اعتبارية، وبهذه الصفة تتمتع بحقوق وتحمل التزامات. كما أن الشخص المعنوي يمثل كيانا جماعيا معترف به بموجب القانون أو العرف كشخص اعتباري يتمتع بحقوق وتترتب عليه التزامات قانونية معينة مثل المترتبة على الشخص الطبيعي.

تنص المادة 49 من القانون المدني الجزائري على أن تمنح الشخصية المعنوية لكل من:

• الولاية، البلدية ؛

• المؤسسات العمومية الإدارية.

• الشركات التجارية والمدنية.

• الجمعيات والمؤسسات.

• الوقف (الأوقاف الدينية).

• وأي مجموعة من الأشخاص أو الممتلكات التي يعترف لها القانون بالشخصية الاعتبارية.

*- يتمتع الشخص المعنوي ب: 1- اسم. 2- وضعية سياسية أو حالة قانونية. 3- موطن. 4 – ذمة مالية. 5- أهلية. 6- ممثل قانوني.

ب/1- الشخص المعنوي الخاضع للقانون العام: الشخص المعنوي الخاضع للقانون العام مكلف بضمان المصلحة العامة ويخضع لتنظيم القانون الإداري.

ب/2- الشخص المعنوي الخاضع للقانون الخاص: ينشأ الشخص المعنوي الخاص بإرادة بعض الأفراد، ويخضعون لقواعد القانون الخاص. ويجب التمييز بين الشخص المعنوي الخاص ذو طبع ربحي (الشركات التجارية،.....) والشخص المعنوي الخاص غير الربحي (الجمعيات،.....).



The principal real rights

The principal real rights are those which are sufficient in themselves, they have an independent existence without accompanying a right of debt. These rights are: ownership, The usufruct (usufruct), usage and habitation and servitude. The principal real rights are divided into two categories: one which comprises pure ownership, the other of divided property rights:

1. The right of **ownership**, is composed of three attributes:

a. **User**: the right of user of the thing ;

b. **Fruits**: the right to the fruits or income produced by the thing; and

c. **The right to abuse**: the absolute right to dispose of the thing, by gift, sale, by not using it, or by destroying it.

2. The divided rights of ownership only comprise either two or one of these rights alone:

a. **The usufruit**: which confers on the person entitled the user and the income, the abus being retained by the person holding the remainder of the entitlement to the thing: le nu-proprétaire;

b. **The usage**: which confers on the person entitled the right to use the thing, and to take certain of the fruits, but only to the extent necessary for their needs.

c. **Habitation**: which only confers the right to user, not to rent out, and which is limited to family residential user;

d. **The servitude**: which permits an owner of one parcel to use and enjoy certain prerogatives over a neighboring parcel: easement of right of passage, of drilling etc.

الحقوق العينية الأصلية

الحقوق العينية الأصلية هي حقوق تقوم بذاتها، ولها وجود مستقل دون أن يصحبها (الحاجة إلى) حق الدائنية. وهذه الحقوق هي: حق الملكية، وحق الانتفاع، الاستخدام أو الاستعمال السكني، وحق الارتفاق. وتنقسم الحقوق العينية الأصلية إلى قسمين: أحدهما يشتمل على الملكية، والآخر يتفرع حق الملكية:

1- يتكون حق الملكية من ثلاث عناصر:

أ. عنصر الاستعمال (الاستخدام): حق استعمال أو استخدام الشيء؛

ب. عنصر الاستغلال: الحق في الانتفاع أو الاستغلال

ج. عنصر التصرف: الحق المطلق في التصرف في الشيء، بالهبة، أو البيع، أو بعدم الانتفاع به، أو بإتلافه.

2- لا تشمل (يتضمن) الحقوق المتفرعة عن حق الملكية إلا على عنصرين اثنين أو واحدا فقط من هذه الحقوق:

أ. حق الانتفاع: وهي التي تمنح لصاحبها، الحق في الانتفاع والاستغلال، ولا يشمل التصرف في الشيء. (شبه المالك).

ب. حق الاستعمال: الذي يمنح الشخص الحق في استخدام الشيء، واستعماله ولكن فقط بالقدر اللازم لاحتياجاته، وليس باستغلاله استغلالا مطلقا.

ج. حق السكن: والذي يمنح حق الاستخدام فقط، وليس حق التأجير، ويقتصر على الاستخدام السكني العائلي؛

د. حق الارتفاق: الذي يجيز (يسمح) لمالك قطعة أرض واحدة أن يستعمل ويتمتع بامتيازات معينة على قطعة أرض مجاورة: حق الارتفاق في المرور، والحفر، ونحو ذلك.



The accessory real rights

Accessory real rights or real guarantee rights have no separate existence as such, but are accessories to personal rights or lender's rights. They are creditor's rights or guarantees which attach and are fixed to a debtor's chose or assets, and are therefore categorised as real rights.

Are those which can only exist attached to a debt, in order to strengthen and ensure payment they constitute what is called real security, they confer on their holders two advantages: the right of preference and the right to follow.

1- The right of preference is the prerogative which the holder of a real right has to exclude from the enjoyment of a thing all persons having only a personal right or a real right of an inferior rank.

2- the right to follow is the prerogative which belongs to certain creditors to exercise their rights over a property in whatever hand it is in.

Description of accessory real rights

Accessory real rights are the rights of real mortgage, pledge, privileges on immovables, and special privileges on mov- ables (whose nature is controversial).

The pledge: It is a contract by which the debtor gives the creditor possession of something intended to serve as security. It is also a bailment that conveys possessory title to property owned by a debtor (the pledgor) to a creditor (the pledgee) to secure repayment for some debt or obligation and to the mutual benefit of both parties. The term is also used to denote the property which constitutes the security.

The mortgage: It is a real security having as its object an immovable, without dispossession of the grantor and allowing the mortgagee creditor to seize, and to sell

this property on maturity to whoever holds it to be paid on the price in preference to other creditors.

The mortgage is constituted by an authentic deed and published by registration in the real estate registry office.

الحقوق العينية التبعية

الحقوق العينية التبعية أو حقوق الضمان العينية ليس لها وجود منفصل في حد ذاتها، ولكنها تابعة للحقوق الشخصية أو حقوق المقرض (مقرض المال أو المرتهن). وهي تعتبر حقوق أو ضمانات للدائن التي ترتبط وتثبت باختيار المدين أو أصوله، وبالتالي يتم تصنيفها على أنها حقوق عينية.

وهي تلك الحقوق التي يمكن أن توجد فقط رفقة دين (أو ذات الصلة بدين)، لتعزيز وضمان السداد أو الدفع، فهي تشكل ما يسمى بالضمان أو التأمين العيني، وتمنح لأصحابها امتيازين: حق الأفضلية وحق التبعية.

1- حق الأفضلية: هو الامتياز الذي يملكه صاحب الحق العيني والذي يجب أن يستبعد من التمتع بشيء ما جميع الأشخاص الذين لا يتمتعون إلا بحق شخصي أو حق عيني أدنى مرتبة.

2- حق التبعية: هو الامتياز الذي يتمتع به بعض الدائنين في ممارسة حقوقهم على الممتلكات أو الأصول في أي يد كانت.

تقسيمات الحقوق العينية التبعية

تشمل الحقوق العينية التبعية حقوق الرهن العقاري، الرهن الحيازي، حقوق الامتياز على العقارات (الأموال غير المنقولة)، والامتيازات الخاصة على المنقولات (التي تكون طبيعتها مثيرة للجدل أو محل خلاف).

الرهن الحيازي: الرهن الحيازي هو عقد يمنح المدين بموجبه الدائن حيازة شيء بقصد استخدامه كضمان (أداة تأمين). كما يعتبر الرهن الكفالة التي تنقل سند حيازة العقار (الملك) المملوك للمدين (الراهن) إلى الدائن (المرتهن) لضمان (لتأمين) سداد بعض الديون أو الالتزامات بما يحقق المنفعة المتبادلة لكلا الطرفين. ويستخدم هذا المصطلح (الرهن الحيازي) أيضًا للإشارة إلى العقار أو الملكية التي تشكل الضمان.

الرهن العقاري: هو ضمان عيني يكون موضوعه عقاراً، دون نزع ملكية المانح والسماح للدائن المرتهن من الإبقاء على هذا العقار (الملك) ويتم بيعه عند الاستحقاق لأي شخص يحمله على أن يتم سداد ثمنه بالأفضلية (مُقدماً) على الدائنين الآخرين. يتكون الرهن العقاري من سند أصلي أو صحيح ويتم شهره عن طريق التسجيل في مكتب الشهر العقاري.



Personal Rights

Personal Rights means all rights of privacy (including personal data privacy), name, portrait, reputation, or personality under applicable Law. Personal Rights which includes but is not limited to being treated with dignity, given safe accommodations, to be free from corporal or unusual punishment, to be informed of where complaints may be taken, to have religious freedom, never to be locked in place or placed in any restraining device. Personal Right is a legal relationship between two or more persons, of which one, the obligor/creditor or active subject, has the right to require of another.

The obligor/debtor or passive subject, a service, or to refrain from an action, or to provide an object. Therefore, the obligations are of three types: the obligation to give or assign, which is to transfer the property in the thing, the obligation to do something, the obligation not to something. Contrary to the real rights, which attaches directly to the thing itself, the personal right can only be enforced against the person, and not directly on the thing, which means that a creditor on an unsecured loan cannot prevent the sale of the thing, for example.

On the other hand, the personal rights can be added for example, a mortgage, which is accessory to the debt. The creditor may require and obtain a right in rem over the thing, by virtue of a mortgage or a lien over the thing, but not by virtue of the loan itself.

الحقوق الشخصية

الحقوق الشخصية تعني جميع حقوق الخصوصية (بما في ذلك خصوصية البيانات الشخصية) أو الاسم أو الصورة أو السمعة أو الشخصية بموجب القانون المعمول به. الحقوق الشخصية التي تشمل، على سبيل المثال لا الحصر، المعاملة بكرامة، وتوفير أماكن الإقامة الآمنة، والتحرر من العقوبة الجسدية أو غير العادية، وتحديد مكان رفع الدعوى القضائية، والتمتع بالحرية الدينية، وعدم التعرض للحبس أو الاحتجاز بصفة غير مبررة.

الحق الشخصي هو علاقة قانونية بين شخصين أو أكثر، يحق لأحدهم، الملتزم الدائن أو صاحب الحق، أن يطلب من شخص آخر الملتزم المدين تقديم خدمة، أو الامتناع عن إجراء، أو تقديم شيء. وعلى ذلك فإن الالتزامات ثلاثة أنواع: الالتزام بالمنح أو التنازل، وهو نقل ملكية الشيء والالتزام بأداء، والالتزام بالامتناع.

وعلى خلاف الحقوق العينية، المرتبطة مباشرة بالعين (الشيء) محل الحق، فإن حق الموظفين لا يمكن إنفاذه إلا على الشخص، وليس على الشيء مباشرة، مما يعني أن الدائن الذي يحوز قرضا غير مضمون لا يمكنه منع بيع الشيء.

ومن ناحية أخرى يمكن إضافة الحقوق الشخصية مثل الرهن العقاري وهو ملحق بالدين. يجوز للدائن أن يطلب ويحصل على حق عيني على الشيء، بمقتضى رهن أو امتياز على الشيء، لا بمقتضى القرض نفسه.



The separation of powers principle

Separation of powers is the division of a state's government into powers, each with separate, independent powers and responsibilities, so that each powers separate with others. The typical division into three powers, sometimes called “**the trias politica model**”, includes a legislature, an executive, and a judiciary. It can be contrasted with the fusion of powers in monarchies, but also parliamentary and semi-presidential systems where there can be overlap in membership and functions between different powers, especially the executive and legislative. Separation of powers, division of the legislative, executive, and judicial functions of government among separate and independent bodies. Such a separation, it has been argued, limits the possibility of arbitrary excesses by government, since the sanction of all three powers is required for the making, executing, and administering of laws.

The doctrine may be traced to ancient and medieval theories of mixed government, which argued that the processes of government should involve the different elements in society such as monarchic, aristocratic, and democratic interests. The first modern formulation of the doctrine was that of the French political philosopher Montesquieu, although the English philosopher John Locke had earlier argued that legislative power should be divided between king and Parliament. Montesquieu’s argument that liberty is most effectively safeguarded by the separation of powers was inspired by the English constitution, although his interpretation of English political realities has since been disputed. His work was widely influential, most notably in America, where it profoundly influenced the framing of the U.S. Constitution.

مبدأ الفصل بين السلطات

الفصل بين السلطات هو تقسيم حكومة الدولة إلى سلطات، لكل منها صلاحيات ومسؤوليات منفصلة ومستقلة، بحيث لا تتعارض إحداها مع السلطات الأخرى. يتضمن التقسيم النموذجي إلى ثلاثة سلطات، والذي يطلق عليه أحيانا "نموذج الثلاثيات السياسية"، سلطة تشريعية، وسلطة تنفيذية، وسلطة قضائية. يمكن أن يتناقض مع اندماج السلطات في الأنظمة الملكية، ولكن أيضًا الأنظمة البرلمانية وشبه الرئاسية حيث يمكن أن يكون هناك تداخل في العضوية والوظائف بين مختلف السلطات، وخاصة السلطة التنفيذية والتشريعية. الفصل بين السلطات، وتقسيم الوظائف التشريعية والتنفيذية والقضائية للحكومة بين هيئات منفصلة ومستقلة. ويقال إن مثل هذا الفصل يحد من إمكانية حدوث تجاوزات تعسفية من قبل الحكومة، حيث أن موافقة السلطات الثلاثة مطلوبة لسن القوانين وتنفيذها وإدارتها.

يمكن إرجاع هذا المبدأ إلى نظريات العصور الوسطى القديمة حول الحكومة المختلطة، والتي ترى بأن عمليات الحكومة يجب أن تشمل العناصر المختلفة في المجتمع مثل المصالح الملكية والأرستقراطية والديمقراطية. كانت أول صياغة حديثة لهذا المبدأ هي تلك التي وضعها الفيلسوف السياسي الفرنسي مونتسكيو، على الرغم من أن الفيلسوف الإنجليزي جون لوك كان قد اعتبر في وقت سابق بأن السلطة التشريعية يجب أن تقسم بين الملك والبرلمان. لكن حجة مونتسكيو اتجهت إلى أن الحرية الأكثر فعالية يتم الحفاظ عليها من خلال الفصل بين السلطات المستوحاة من الدستور الإنجليزي، وعلى الرغم من أن تفسيره للواقع السياسي الإنجليزي أصبح محل خلاف منذ ذلك الحين. كان لعمله تأثيرا واسعا النطاق، وعلى الأخص في أمريكا، حيث أثر بشكل عميق على صياغة دستور الولايات المتحدة.



Administrative Entities (Wilaya)

1- Administrative Entities: Administrative entity means a unit of general-purpose local government (city, county, or a city that is also a country) or a non-profit organization. In fact, the Algerian Administrative System considers "Wilaya" as an administrative entity, and its own role is governing all local relationships between citizens and their local administration.

2- The Wilaya: The Wilaya is an administrative unit governed by a government agent called "Wali". By the way, "Wali" takes control of all local administrations and every matter related to citizens in its "Wilaya".

Algeria, since December 18, 2019, is divided into 58 wilayas (provinces). Prior to December 18, 2019, there were 48 provinces. The 58 provinces are divided into 1541 baladiyahs (municipalities). The name of a province is always that of its capital city.

3- The APW: According to the Algerian constitution, a wilaya is a territorial collectivity enjoying economic and diplomatic freedom, the "APW", or Popular Provincial Parliament/Provincial Popular Parliament is the political entity governing a province, directed by the Wali (Governor), who is chosen by the Algerian President to handle the APW's decisions.

The APW has also a president, who is elected by the members of the APW, which Algerians elect.

الكينانات الإدارية (الولاية)

1- الكينانات الإدارية: الكيان الإداري هو وحدة حكومية محلية ذات أغراض عامة (قد تكون على مقاطعة، مدينة أو دويلة) أو منظمة غير ربحية. في الواقع، يعتبر النظام الإداري الجزائري "الولاية" كيانا إداريا يسعى إلى تنظيم جميع العلاقات المحلية بين المواطنين وإدارتهم المحلية.

2- الولاية: الولاية وحدة إدارية يشرف عليها وكيل حكومي يسمى "الوالي". والذي يتولى الإشراف على كافة الإدارات المحلية وكل ما يتعلق بالمواطنين في "ولايته".

قسمت الجزائر منذ 18 ديسمبر 2019 إلى 58 ولاية. قبل 18 ديسمبر 2019، كان هناك 48 ولاية (مقاطعة). وتنقسم هذه الولايات الـ 58 إلى 1541 بلدية (محافظة).

3- المجلس الشعبي الولائي: وفقاً للدستور الجزائري، الولاية هي مجموعة إقليمية تتمتع بالحرية الاقتصادية والتمثيل السياسي، المجلس الشعبي الولائي هو الكيان السياسي الذي يدير شؤون الولاية، يشرف عليه الوالي للتعامل مع قرارات المجلس الشعبي الولائي.

لدى المجلس الشعبي الولائي أيضاً رئيس يتم انتخابه من قبل أعضاء المجلس الشعبي الولائي، المنتخبين من الشعب الجزائري.



Administrative police

1- Definition: Administrative police is one of the most important forms of administrative activity taken by the Administration in order to organize its various activities through a range of measures and procedures to maintain public order and in return, it shall maintain public freedoms guaranteed in the Basic Law of the State.

Most of the legislation did not define the administrative police, but focused on its basic elements of : public health, public tranquility and public security.

2- Administrative police characteristics: Can be limited to:

A/Solitary quality: The administrative authority is entrusted with the task of undertaking administrative police on its own, so that in order to maintain public order, and the individuals must submit and comply with it in accordance with the legal procedures imposed by the administration on them.

B/ Preventive quality: Administrative police is characterized by a preventive nature by pushing the risks from individuals, so once the potential for damage or danger occurs, the administration must intervene through preventing, withdrawing or closing, by taking preventive measures against every danger that may affect the lives of individuals.

C/ Discretionary quality: The administration has discretion power in its police activity, when it finds the possibility of harm or danger to individuals, it must intervene before it happens for the purpose of maintaining public order.

3- Types of administrative police: The administrative police are two types:

A/ General administrative police: Means the sum of powers, measures and procedures taken in all fields to maintain public order from all disturbances that may occur, before their occurrence or reduce their exacerbation when when they occur.

B/ Special administrative police: Means the set of the measures, powers and actions taken in a specific area and specifically relating to a group of persons or specific activities, such as the administration's imposition of measures to regulate movement and determine its timing.

الضبط الإداري

1- تعريف: يعتبر الضبط الإداري أحد أهم أشكال النشاط الإداري الذي تتخذه الإدارة بهدف تنظيم أنشطتها المختلفة من خلال مجموعة من التدابير والإجراءات للمحافظة على النظام العام وفي المقابل تتولى المحافظة على الحريات العامة التي يكفلها القانون الأساسي للدولة. لم تحدد معظم التشريعات الضبط الإداري، بل ركزت على عناصره الأساسية وهي: الصحة العامة والسكينة العامة والأمن العام.

2- خصائص الضبط الإداري: يمكن حصر خصائص الضبط الإداري فيما يلي:

أ/ الصفة الانفرادية: تتولى السلطة الإدارية مهمة القيام بالضبط الإداري من تلقاء نفسها، وذلك للحفاظ على النظام العام، ويجب على الأفراد الخضوع لها والامتثال لها وفقاً للإجراءات القانونية التي تفرضها الإدارة عليهم.

ب/ الصفة الوقائية: يتميز الضبط الإداري بطابع وقائي من خلال دفع المخاطر عن الأفراد، لذلك بمجرد حدوث احتمال الضرر أو الخطر، يجب على الإدارة التدخل بالمنع أو السحب أو الإغلاق، وذلك باتخاذ الإجراءات الوقائية ضد كل خطر قد يؤثر على حياة الأفراد.

ج/ الصفة التقديرية: تتمتع الإدارة بسلطة تقديرية في نشاطها الضبطي، وعندما تجد احتمال وقوع ضرر أو خطر على الأفراد، يجب عليها التدخل قبل حدوثه بغرض الحفاظ على النظام العام.

3- أنواع الضبط الإداري: من المعروف أن الضبط الإداري نوعان هما:

أ/ الضبط الإداري العام: يقصد به مجموع الصلاحيات والتدابير والإجراءات المتخذة في كافة المجالات للمحافظة على النظام العام من كافة الاضطرابات التي قد تحدث قبل حدوثها أو الحد من تفاقمها عند حدوثها.

ب/ الضبط الإداري الخاص: يقصد بها مجموعة التدابير والصلاحيات والإجراءات المتخذة في منطقة معينة والمتعلقة على وجه التحديد بمجموعة من الأشخاص أو بأنشطة محددة، مثل فرض الإدارة لإجراءات لتنظيم الحركة وتحديد توقيتها.